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ČESKO: Druhý prezident ČR Václav Klaus byl hostem České lékařské společnosti Jana
Evangelisty Purkyně. Téma bylo dané. Debata o ekonomice po covidu a ukrajinském
konfliktu.„Musíme usilovat o to, aby v příští vteřině skončila válka a aby se ti lidé mohli
vrátit domů. Jestli si tohle neřekneme jako první, tak myslím, že se pohybuju v blázinci,“
podivoval se nad tím, jak nám Ukrajinci dle mnohých prý zachrání ekonomiku. „A jestli jim
budeme krkolomně hledat nějaká zaměstnání a stavět se na hlavu, tak to stejně fungovat
nebude,“ kroutil hlavou Václav Klaus.

Kromě Klause přijal pozvání třeba Aleš Michl z bankovní rady ČNB, Eva Zamrazilová z Národní
rozpočtové rady, ekonom Martin Slaný z pražské VŠE a expert Hospodářské komory Ivo Hlaváč.
Sestavu doplnil předseda Purkyňovy společnosti profesor Štěpán Svačina.

 

 

„Zdravotnictví může dělat jen to, na co má peníze,“ uvedl debatu moderátor Roman Šmucler. Proto
se válka dotkne i českého zdravotnictví, které bude muset řešit, kde sehnat peníze.

Hned na úvod někdejší moderátor nováckého Tabu naladil Václava Klause dotazem, jak odhaduje
letošní hospodářský vývoj. „Neprognózujme,“ vyzval prezident.

Připomněl, že přesně před dvěma lety na začátku pandemie ekonomové predikovali zpomalení tempa
růstu ekonomiky o 1–2 procenta. „Dokonce jeden brněnský docent odhadoval zpomalení na 0,2
procenta,“ uchechtl se Klaus. Realita byla taková, že vývoj ekonomiky spadl pod nulu. S touto
zkušeností Klaus nabádá, ať se nesnažíme odhadovat budoucnost.

Také připomněl, že při minulé krizi jsme úrovně roku 2008 dosáhli až v polovině roku 2013. A
současná situace je ve všech ekonomických ukazatelích horší.

 

Poté Václav Klaus zauvažoval, že ekonomie má mnoho společného s medicínou. Zejména to, že obě
nemohou experimentovat a teorie v jejich oboru obvykle narazí na praktický život. Na to bychom
neměli zapomínat.

Ekonom Martin Slaný z VŠE dodal statistiku o ukrajinské ekonomice, že žádná země na severní
polokouli nemá za posledních 30 let takový propad hospodářské úrovně jako Ukrajina. „Ani
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balkánské země, kterými prošla válka,“ dodal.

„Ukrajina na tom už nemůže být hůř,“ souhlasil Václav Klaus. Ukrajina a Bělorusko na tom při
rozpadu SSSR v roce 1991 byly zhruba nastejno, ale Ukrajina se nedokázala zvednout, zatímco
Bělorusko „i přes šíleného Lukašenka“ (citát Václava Klause) jakž takž rostlo.
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